
P r o t o k ó ł
14. posiedzenia, I1L sesyi, V. peryodu Sejmu galicyjskiego 

z dnia 21. Grudnia 1885.

Początek o godzinie 12. minut 20.
Przewodniczący: Marszalek krajowy Dr. Mikołaj Zyblikiewicz.
Sekretarze: p. p. Dr. Stanisław hr. Badeni, Tytus Siengalewicz, Władysław ks. Sapieha 

Adam Jędrzejowicz.
Obecnych posłów 121.
Ze strony c. k. Rządu: c. k. Namiestnik J. E. Filip Zaleski.
Marszałek konstatuje dostateczną ilość posłów i zagaja posiedzenie.
Protokół z 13. posiedzenia uznaje Marszałek za przyjęty, gdyż żadnych przeciw niemu nie

podniesiono zarzutów.
Marszałek uwiadamia Izbę o ukonstytuowaniu się komisyi gorzelnianej, która obrała Prze

wodniczącym p. Polanowskiego. Zastępcą p. Jaworskiego, Sekretarzem p. Szeptyckiego.
Izba udziela p. J. E. Julianowi Dunajewskiemu urlopu czterotygodniowego.
Sekretarz p. T. Siengalewicz czyta spis petycyj wniesionych po dzień 21go Grudnia 1885 

od Nr. 701. do Nr. 735. włącznie, które przydzielono następującym komisyom :
Komisyi administracyjnej L. 701, 704, 710, 714, 715.

budżetowej L. 702, 703, 705, 706, 708. 711, 712, 713, 717, 719, 720, 723, 724,
726, 732, 734.
szkolnej L. 707, 718, 722, 725, 73-3. 
górniczej L. 709.

„ prawniczej L. 716.
„ podatkowej L. 72], 735.

petycyjnej L. 727, 728, 730.
bankowej L. 729.

„ dla spraw gospodarstwa krajowego L. 731.
Przystąpiono do porządku dziennego, któregu pierwszym punKtem je s t :
Sprawozdanie komisyi budżetowej o zamknięciu rachunku funduszu propinacyjnego za 

rok 1883.
Sprawozdawca poseł Skałkowski czyta sprawozdanie komisyi budżetowej o zamknięciu ra

chunku funduszu propinacyjnego na rok 1883. — z następującym wnioskiem komisyi:



%

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Zamknięcie rachunku funduszu prcpinacyjnego za rok 1888, — przedłożone przez Wydział 

krajow y — przyjmuje Sejm do wiadomości.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Z kolei następuje:
Sprawozdanie komisyi budżetowej o zamknięciu rachunków funduszów samoistnych (niedo-
towanych) budżetem nieobjętych za rok 1883.
Sprawozdawca poseł Kazimierz Badeni uwolniony od czytania sprawozdania na wniosek 

p, Dembowskiego, czyta następujący wniosek komisyi:
I. Wysoki Seim raczy zamknięcie rachunków funduszów samoistnych niedotowanych, bud

żetem  nieobjętych, za rok 1883. przyjąć do wiadomości.
II. Wzywa się Wydział krajowy, ażeby w zamknięciu rachunkowem tychże funduszów 

przedstawiał rzeczywisty przyrost majątku zakładowego i rzeczywiote dochody i wydatki ma
ją tk u  obrotowego, zaś obrót kasowy osobno uwidoczniał.

Marszałek poddaje pod głusowame punkt I. i II. wniosku komisyi.
Izba uchwala oddzielnie ustęp I. i II. zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi górniczej o Rprawozdanin Wydziału krajowego 

w przedmiocie spraw górniczych.
Sprawozdawca poseł Skrzyński uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujące 

wnioski kom isyi:
Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sprawozdanie Wydziału krajowego w sprawach górniczych przyjmuje się do wiadomości.
2. Wstawia się w budżet na rok 1886.:
na badauia głębszych pokładów ziemi i przyswojenie krajowi wydoskonalouych systemów 

wiertniczych 10.000 zł. na okres 2 letui 1886. i 1887. z prawem wvdania w ciągu jednego roku
większej nad 5.000 zł. kwoty (poz. prel. 194) 5.000 zł.

na wydanie atlasu geologicznego kraju wraz z tekstem (poz, prel. 189) 1.000 „
na badania geologiczne kraju (poz. prel. 195) 1.600 .
na chemiczno-technologiczne studya przeróbki nafty (poz. prel. 196) 1.000 „
na stypendya dla góiników oddających się specyalnie zawodom bardziej krajowi 
potrzebnym (poz. prel. 202) 1.300 zł.
W rozprawie ogólnej przemawia p. Majer i wnosi podwyższenie pozycyi (prel. 189) naw y 

nie atlasu geologicznego kraju wraz z tekstem zgodnie z wn oshiem Wydziału krajowego do 
kwoty 2.00U zł.

Po zamknięciu rozprawy ogólnej i przemówieniu sprawozdawcy. Marszałek poddaje pod 
głosowanie ustęp I. i II. wniosku komisyi.

Izba uchwala oddzielnie ustęp I. II. zgodnie z wnioskiem komisyi górniczej w brzmieniu 
następująr-em:

1. Sprawozdanie Wydziału krajowego w sprawach górniczych przyjmuje się do wiadomości.
2. Wstawia się w budżet na rok 1886.:

na badania głębszych pokładów ziemi i przyswojenie krajowi wydoskonalonych sy Ste
inów wiertniczych 10.000 zł. na okres 2 letni 1886. i 1887. z prawem wydania w ciągu jednego 
roku większej nad 5.000 zł. kwoty (poz. prel. 194) 5.000 zł.

Następnie poddaje Marszałek pod głosowanie wniosek p. Majera co do podwyższenia po
zycyi na wydanie atlasu geologicznego kraju wraz z tekstem do 2.000 zł.

Izba w głosowaniu uchyla wniosek p. Majera i uchwala oddzielnie wszystkie ustępy zgodnie 
z wnioskiem komisyi górniczej w brzmieniu następnjącem:



ua wydanie atlasu geologicznego kraju wraz z tekstem (poz. prel. 189) 1.000 zł.
na badania geologiczne kraju (poz. prel 195) 1.600 „
na chemiczno-technologiczne studya przeróbki nafty (poz. prel. 196) 1.000 ’
na stypendya dla górników oddających się specyalnie zawodom bardziej 

krajowi potrzebnym (poz. prel. 202) 1.300 „
Uchwaliwszy następnie na wniosek sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czytania bez 

czytania, przyjmuje Izba cały powyższy wniosek komisyi górniczej w trzeciem czytaniu.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego w sprawie petycyi Za

rządu Towarzystwa Kółek rolniczych o przyznanie subwencyi z funduszów krajowych w kwo* 
cie 2.000 zł.

Sprawozdawca poseł Jan Gnoiński uwolniony od czytania sprawozdania, czyta następujący 
wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Towarzystwu Kółek rolniczych wyznacza się na rok 1886. subweneyę z fnnduszów krajo

wych w kwocie 1000 zł ; «
2. Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby poczynił starania u. c. k. Rządu celem uzyskania 

subwencyi państwowej na koszta lustracyi gospodarstw włościańskich.
W rozprawie ogólnej przemawia p. ks. Dr. Kopyciński i staw ia następujący wniosek.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Towarzystwu Kółek rolniczych wyznacza się na rok 1886. subweneyę z funduszów krajo

wych w kwocie 2.000 zł.
Następnie przemawia p. Antoniewicz i wnosi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Niniejszą sprawę odracza się aż do chwili, kiedy przyjdzie na porządek dzienny odnośna 

mbryka budżetn krajowego.
Marszałek poddaje do poparcia powyższe wnioski.
Izba popiera dostatecznie wnioski p. Antoniewicza i p. ks. Kopycińskiego.
Przemawiają jeszcze pp. książę Adam Sapieha, ks. Kopyciński powtórnie i p. Łubieński.
Po zamknięciu rozprawy i przemówieniu sprawozdawcy, Izba w głosowaniu odrzuca wnioski 

pp. Antoniewicza i ks. Kopycińskiego i uchwala ustęp I zgodnie z wnioskiem komisyi dla 
spraw gospodarstwa kraj. w brzmienin następującem:

1. Towarzystwu Kółek rolniczych wyznacza się na rok 1886. subweneyę z funduszów kra
jowych w kwocie 1000 zł. •

Sprawozdawca czyta ustęp drugi wniosku komisyi.
Przemawia p. hr, Wł. Koziebrodzki i wnosi następującą poprawkę do ustępu drugiego, 

mianowicie wnosi p. hr. Wł Koziebrodzki zamieszczenie wyrazów: dalsze usilne po słowie poczy
nił wniosku komisyi.

Po zamknięciu rozprawy i przemówieniu sprawozdawcy, który przyjmuje powyższą poprawkę 
p. hr. Wł. Koziebrodzkiego, Izba w głosowaniu uchwala ustęp 2gi wniosku komisyi zgodnie 
zpoprawką p. hr. Koziebrodzkiego w brzmieniu następującem:

2. Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby poczynił dalsze usilne starania u c. k. Rządu 
celem uzyskania subwencyi państwowej na koszta lustracyi gospodarstw włościańskich.

Z kolei następuje: Wybór Członka Wydziału krajowego i zastępcy Członka Wydziału kra
jowego przez posłów z kuryi gmin wiejskich.

Marszałek wzywa Izbę do przystąpienia do wyboru Członka Wydziału krajowego i na 
skrutatorów powołuje pp. hr. Stanisława Tarnowskiego młodszego, ks. Mandyczewskiego, Za
wadzkiego, Lenartowicza i Gorayskiego.



4

Sekretarz p. hr. St. Badeni odczytuje imienny spis posłów z kuryi gmin wiejskich, którzy 
oddają kartki

Po oddaniu kartek Marszałek zawiesza posiedzenie dla dokonama skrutynium wyboru.
Po przerwie Marszałek otwiera posiedzenie na nowo a p Zawadzai ogłasza wynik skru

tynium wyboru Członka Wydziału krajowego z kuryi gmin wiejskich.
Głosujących 64, absolutna większość 315.
P. Bereżuicki otrzymał głosów 44.
P. Siengalewicz ., 14
Próżnych kartek oddano sześć.
Obranym przeto został p. Teofil Bereżuicki Członkiem Wydziału krajowego z kuryi gmin 

wiejsidch.
Następnie wzywa Marszałek Izbę. do przystąpienia do wyboru Zastępcy Członka Wydziału 

krajowego z kuryi gmin wiejskich i na skrutatorów powołuje powyżej wymienionych posłów.
Po odczytaniu przez Sekretarza p. St. hr. Badeniego imiennego spisu posłów z kuryi gmin 

wiejskich i oddaniu karteli, Izba przystępuje do obrad nad dalszym punktem porządku dzien
nego, którym jest:

Sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego o petycyach, a mianowiciesł
o petycyi gminy Kępa rzeczycka, w powiecie Tarnobrzeskim, w przedmiocie wykona
nia budowli ochronnych na rzece Sanie;
o petycyi właścicieli dobr Łowczówka, w powiecie Tarnowskim, Mojżesza i Gabryeli 
Kahane, w przedmiocie regulacyi rzeki Biały;
o petycyi gminy Bobrek powiatu Chrzanowskiego, w przedmiocie udzielenia subwencyi 
krajowej na zabezpieczenie brzegów Wisły w tej gminie;
o petycyi spółki wodnej dla regulacyi Nowego Brnia, w przedmiocie uznania tego 
przedsiębiorstwa za krajowe.

Sprawozdawca poseł Jan Tarnowski czyfa sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego 
o petycyi do L. 591/S. gminy Kępa rzeczycka w powiecie Tarnobrzeskim, w przedmiocie wyko
nania budowli ochronnych na rzece Sanie, z następującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm uchyyalić raczy:
Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby bezzwłocznie przeprowadzi! budowle regulacyjne na prawym 

brzegu Sanu w gminie Kępa Rzeczycka powiatu Tarnobrzeskiego, niezbędnie potrzebne tak dla 
spławu jak  i dla ochrony tej miejscowości od zupełnego zerwania.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. J. Tarnowski czyta sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego o pe 

tycyi do L. 704/S. właścicieli dóbr Łowczówka, w powiecie Tarnowskim, Mojżesza i Gabryeli 
Kahane, w przedmiocie regulacyi rzeki Biały, z następującym wnioskiem kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić: 
ł. Petycyę właścicieli dóbr Łowczówek, o zabezpieczenie brzegów rzek Biały, przekazuje się 

Rządowi do zbadania i, o ile okaże się możliwem, do uwzględnienia.
II. Sejm poleca Wydziałowa krajowemu przeprowadzenie robót przygotowawczych dla syste

matycznej regulacyi rzeki Biały i przedstaw enie Sejmowi w swoim czasie wniosków co 
do tej regulacyi, na zasadzie państwowej ustawy melioracyjnej.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. J  Tarnowski czyta sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego o pe

tycyi do L. 648/S. gminy Bobrek powiatu Chrzanowskiego, w przedmiocie udzielenia subwencyi 
krajowej na zabezpieczenie brzegów Wisły w tej gminie, z następującym wnioskiem komisyi:
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Wysoki 3ejm raczy uchwalić :
Petycyę gminy Bobrek, w powiecie Chrzanowskim, o udzielenie zapomogi na bndowle 

ochronne nad Wisłą, przekazuje się Wydziałowi krajowemu do możliwego uwzględnienia.
Tzba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. J. Tarnowski czyta sprawozdanie komisyi gospodarstwa krajowego o pe- 

tycyi L. 678 3. Spółki wodnej dla regulacyi Nowego Brnia, w przedmiocie uznania tego przed
siębiorstwa za krajowe, z następującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Nad petycyą członków Spółki wodnej dla regu'acyi rzeki Nowego Brnia, o uznanie tej 

regulacyi za przedsiębiorstwo krajowe, przechodzi Sejm do porządku dziennego.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
P. Zawadzki ogłasza rezultat wyboru Zastępcy Członka Wydziału krajowego z kuryi gmin 

wiejskich.
Głosujących 56, absolutna większość 29.
P. Henzel otrzymał głosów 50.
P. Siengalewicz 1 głos.
Próżnych kartek oddano pięć
Wybranym przeto został p. Seweryn Henzel Zastępcą Członka Wydziału krajowego z kuryi 

gmin wiejskich.
Przystąpiono do porządku dziennego, którego następnym purktem je s t :
Sprawozdanie komisyi drogowej o petycyach, a mianowicie :

o petycyi Wydziału powiatowego w Cieszanowie, w przedmiocie polecenia Wydziałowi 
krajowemu uskutecznienia wypłaty kwoty 666 zł. 66 ct., tytułem należytości przypa
dającej na fundusz Krajowy na budowę dojazdu kolejowego w Luhaczowie; 
o petycyi gminy Zalesia powiatu Czortkowskiego, o zmianę projektu budowy gościńca 
krajowego zamiast z Jezierzan do Kolendzian, z Jezierzan na Zalesie do Szmankowiec.

Sprawozdawca poseł Władysław Koziebrodzki czyta sprawozdanie komisyi drogowej o pt- 
tycyi L. 463/S. Wydziału powiatowego Cieszanówskiego względem polecenia Wydziałowi krajo
wemu uskutecznienia wypłaty kwoty 666 zł. 66 ct., tytułem należytości przypadającej na fun
dusz krajowv na budowę dojazdu kolejowego w Lubaczowie, z następującym wnioskiem komisyi: 

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby z Rubryki X. poz. 117 budżetu krajowego z roku 

1885. wypłacił Wydziałowi powiatowemu w Cieszanowie sumę 666 zł. 66 ct., jako przypadającą 
uależytość konkurencyjną, na mocy ustawy o publicznych dojazdach kolejowych z 15 Kwietnia 
188J. na wybudowany jaż dojazd kolejowy w Lubaczowie.

Izba uchwala teD wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Wład. Koziebrodzki czyta sprawozdanie komisyi drogowej o petycyi 

L. 688/S. gminy Zaiesia, powiatu Czortkowskiego, o zmianę projektu budowy gościńca krajowego 
zamiast z Jezierzar do Kolenazian z Jezierzan na Zalesie do Szmankowiec, z następującym 
wnioskiem komisyi :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Nad petycyą gminy Zalesia, o zmianę kierunku drogi krajowej z Zalesia do Kolendzian, 

przecnodzi się do porządku dziennego.
Izba uchwala ten wniosekj Pez rozprawy.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi prawniczej o petycyaeh, a mianowicie:

o petycyi gminy Chyrów, w sprawie przeniesienia siedziby e. k. Sądu powiatowego 
ze btarejsoli do Chyrowa;

Protokół 14. posied*. i
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0 petycji gminy Jnstkowice, w przedmiocie wyłączenia z c &. Starostwa Tarnobrze
skiego i c. k. Sądu powiatowego w Rozwadowie a przyłączenia do c. k. Starostwa
1 Sądu powiatowego w Nisku;
0 petycji gminy Kijowiec wraz z obszarem dworskim, o wyłączenie tejże gminy 
z okręgu c. k Sądu powiatowego w Mikołajowie a przyłączenie do c. k. Sądu po
wiatowego w Żydaczowie ;
o petycyi gminy Żołyni i innych, o wyłączenie tychże gmin z obrębu c. k Sądu po
wiatowego w Łańcucie i Leżajsku, a utworzenie natomiast osobnego c. k. Sądu po
wiatowego z siedzibą w Żołyni.

Sprawozdawca poseł Siengalewicz czyta sprawozdanie komisji prawniczej o petycyi L. 487/S. 
gminy Chyrów, w sprawie przeniesienia siedziby c. k. Sądn powiatowego ze Starejsoli do Chy
nowa, z następującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raci,y uchwalić:
Petycję gminy Chyrowa, o przeniesienie siedziby c. k. Sądu powiatowego ze Starejsoli do 

Chyrowa, przekazuje się odnośnie do uchwały sejmowej z dnia 7. Października 1884. z wezwa
niem do przedłożenia sprawozdania w jak najkrótszym czasie.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Siengalewicz czyta sprawozdanie komisji prawniezej o petycyi L. 98/S. 

gminy Justkowice, o wyłączenie z c. k. Starostwa Tarnobrzeskiego i c. k Sądu powiatowego 
w Rozwadowie a przyłączenie do c. k. Starostwa i Sądu powiatowego w Nisku, z następującym 
wnioskiem kom isji:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy Justkowice, o wyłączenie z c. k. Starostwa Tai nobrzesWego i c. k. Sądn 

powiatowego w Rozwadowie a przyłączenie do c. k. Starostwa i Sądu powiatowego w Nisku, 
przekazuje się Wydziałowi krajowemu do zbadania i przedłożenia odpowiedniego sprawozdania.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Siengalewicz czyta sprawozdanie komisji prawniczej o petycyi L. 352/S. 

gminy Kijowiec wraz z obszarem dworskim, o wyłączenie tejże gminy z okręgu c. k. Sądu 
powiatowego w Mikołajowie, a przyłączenie do okręgu c. k. Sądu powiatowego w Żydaczowie, 
z następującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycję gminy i obszaru dworskiego Kijowiec, o wyłączenie tejże gminy z okręgu c. k. 

Sądu powiatowego w Mikołajowie, a przyłączenie do okręgu c. k. Sądu powiatowego w Żyda
czowie. udziela się Wydziałowi krajowemu do zbadania, względnie sprawdzenia okoliczności 
w tej petycyi naprowadzonych i przedłożenia sprawozdania na najbliższej sesji sejmowej.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Siengalewicz czyta sprawozdanie kom isji prawniezej o petycyi L. 163/S. 

gminy Żołyni i innych, o ryłączenie tyehże gmin z obrębu c. k. Sądu powiaiowego w Łańcuci ł 
i Leżajsku i utworzenie osobnego Sądu powiatowego z siedzibą w Żołyni, z następującym wnio
skiem komisyi:

W /soki Sejm raezy uchwalić:
Petycję gmin Żołyni miasta, Żołyni wsi i innych, o wyłączenie tychże z obrębu e. k. Sądu 

powiatowego w Łańcucie i Leżajsku i ntworzenie osobnego Sądu powiatowego z siedzihą w Żo
łyni, ndzieła się Wydziałowi krajowemu do zbadania i przedłożenia sprawozdania na najbliższej 
sesyi sejmowej.

Izba nchwala ten wniosek bez rozprawy.
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Z kolei następuje sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyach a mianowicie:
o petycyi (obciążającej budżet) Felicyi Korosteńskiej m starsze5 nautzycielk. 6cio kla
sowej szkoły klasztornej w Starym S«j,ezu, o udzielenie w drodze łaski em erytury; 
o petycyi Rady szkolnej miejscowej gminy Płaszowa, powiatu Wielickiego, w przed
miocie podniesienia płacy nauczyciela w Płaszowie;
o petycyi grona nauczycieli i nauczycielek szkół ludowych w Wieliczce, w przedmio
cie podwyższenia p łacy ,
o petycyi nauczycieli szkoły ludowej w Strzyżowie, o przyznanie wyższej kategoryi 
p ła c ;
o petycy; grona nauczycieli w Czudcu, o przyznanie wyższej kategoryi płac; 
o petycyi Aloyzego Kapłońskiego, nauczyciela z Szerzyn, o przyznanie płacy wyższej 
kategoryi;
o petycyi Zarządu głównego Towarzystwa Dedagogicznego, w sprawie przyznawania do
datków za kierownictwo;
o petycyi Wincentego Wałaszkiewicza, o przyznanie dodatku do pensyi; 
o petycyi Julii Gołąt, nauczycielki młodszej, o posadę rauczycielk' starszej; 
o petycyach Rad szkolnych miejscowych w Chełmku, Byczynie, w Libiążu Wielkim, 
w Libiążu Małym, w Rozkochowie, wKwaczaJe, w Szczakowej, w Długosz/nie, w Ciężko
wicach i grona nauczycielskiego szkoły w Jaworżnie, o podwyższenie płacy nauczycieli 
w tych miejscowościach.

Sprawozdawca poseł Małecki czyta sprawozdanie komisyi szkolnej sejmowej o petycyi 
(Nr. 560 S./436 p.) Felicyi Korosteńskiej, starszej nauczycielki 6klasowej szkoły klasztornej pu
blicznej w Starym Sączu, po 20Ietniei gorliwej i pożytecznej służbie w zawodzie nauczycielskim, 
obecnie w skutek nieuleczonej choroby do dalszej służby niezdatnej a pozbawione,! wszelkich 
Środków utrzymania — o udzielenie w drodze łask- emerytury, z następującym wnioskiem 
kom isyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1. Udziela się Felicyi Korosteńskiej na rok 1886. jednorazowy dar z laski w kwocie 

100 zł.
2. Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby po zbadaniu stosunków dotyczących petentki, 

przedłożył na przyszłej kadencyi sejmowej sprawozdanie w przedmiecie prośby o s t a ł ą  eme
ryturę, któraby w razie wniosku przychylnego piaeona być m um ie z funduszu krajowego.

Izba uchwala ustęp Jy  i 2gi zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Małecki czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 586/S. Rady 

szkolnej miejscowej wraz z konkurencyą szkolną gminy Płaszowa — do L. 462/p. o podwyższe
nie płacy nauczyciela do klasy Ilej, z następującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy nchwalić:
Odstępuje się tę petycyę Rady szkolnej miejscowej Płaszonokiej Radzie szKolnej krajo

wej 4o zbadał ’’a j możliwego "wzglęanienia, a to z uwagi, że gmina Płaszów do tej samej ka- 
Jtegoryi zdaje oię należeć, co Łobzów, Półwsie, Prąduik Czerwony, itp. miejscowości pod Krako 
wem i Podgórzem, których nauczycielom w roku przeszłym płace podwyższone zostały.

Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawcę p. Małecki czy^a sprawozdanie kemisyi szkolnej o petycyi L. 616/SL grona 

nauczycieli i nauezycielek szkół ludowych w Wieliczce względem podwyższenia pła nauczy
cielskich, z następującym wnioskiem komisyi:
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Wysoki Hej ni raczy uchwalić:
Petycyę niniejszą odstępuje się Kadzie szkolnej krajowej do zbadania okoliczności tu pod

niesionych i w miarę wyniku do możliwego uwzględniania.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Małecki czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 97>'S. nauczy

cieli przy szkole ludowej w Strzyżowie, w sprawie przyznania wyższej kategoryi płac, z nastę- 
Dającym wniosku m kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę niniejszą odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do zbadania stanu rzeczy i moż

liwego uwzględnienia.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Małecki czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 605|S. grona

nauczycieli w Czudcu do L. 479 p.. o podwyższenie płac według klasy iVej, z następującym
wnioskiem kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycję niniejszą odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do zbadania okoliczności w niej 

podniesionych i odpowiedniego załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy
Sprawozdawca p. Małecki czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 34b S. Aloj

zego Kapłońskiego nauczyciela z Szerzyn do L. 260/p„ o podwyższenie płacy, z następującym
wnioskiem komisyi t

Wysoki S^jm raczy uchwalić:
Petycyę niniejszą odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do załatwienia.
Izba uchwala ten wmosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Maleck’ czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi Ł. 334|S. Zarządu 

głównego Towarzystwa pedagogicznego we Lwowie, w sprawie przyznawania dodatków za kiero
wnictwo, z następującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę mniejszą odstępuje się Kadzie szkolnej krajowej z wezwaniem do ścisłego stoso

wania się do obowiązującej ustawy.
Izba ucnwala ten wniosek oez rozprawy.
Sprawozdawca p. Małecki czyta sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L.499/S. Wincen

tego Wałaszkiewicza, nauczyciela szkoły 4kIasowej w Podhajcacb, o dodatek do pensyi, z nastę
pującym wnioskiem kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę niniejszą odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do zbadania rzeczywistej doli 

tego nauczyciela i załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Małecki czyta sp-awozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 622 Julii 

Urołąb, młodszej nauczycielki szkoły ludowej żeńskiej w Nowym Targu, o udzielenie stałej posady 
starszej lauezycielk’ z płacą roczną 450 zl., z następującym wrioskiem kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę niniejszą odstępuie się Kadzie szkolnej krajowej do zbadania tych zażaleń i 

załatwienia
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
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Sprawozdawca p. Małecki czyta sprawozdanie komisyi szaolnej sejmowej o peiycyach Rad 
szkolnych miejscowych w Chełmku (Nr. 657 S. 519 p.), w Byczynie (Nr. 656 8. 518 p ), w Li

biążu wielkim (Nr. 655 S. 517 p.), w Libiążu małym (Nr. 151 S. 516 p.), w Rozkochowie (Nr. 
653 S. 515 p.), w Rwaczale (Nr. 652 S. 514 p.j, w Szczakowej (Nr. 603 S. 477 p.). w Pługo- 
ezynie (Nr. 598 S. 474 p.), w Ciężkowicach (Nr. 780 S. 625 p.), i grona nauczycielskiego szkoły 
w Jaworznie (Nr 661 S. 523 p.j, o podwyższenie płacy nauczycieli w tych miejscowościach, 
a to z powodu ich położenia nad granicą Pruską i nadzwyczajnej drożyzny — z następującym 
wnioskiem kom isyi:

Wysoki Sejm raczy nchwalić :
Petycye niniejsze odstępuje się Radzie szkolnej krajowej do stwierdzenia stosunków w nich 

opisanych i w miarę wyniku do możliwego uwzględnienia.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Z kolei następuje sprawozdanie komisyi szkolnej:

o petycyi Jana Józefowicza, nauczyciela szkoły ludowej etatowej w Długiem, powiatu 
Sanockiego, o uznanie czasu służby od 1. Września 1862. do 14. Grudnia 1866., jako 
poczytalnego do emerytury;
o petycyi Jana Zasadniego, emerytowanego nauczyciela w Krakowie, o przyznanie mu 
w drodze łaski całej emerytury lub przywrócenie go do czynnej służby ; 
o petycyi Jana Kowala, emerytowanego nauczyciela, o podwyższenie dotychczasowej 
emerytury ze względu na 48 lat służby;
o petycyi Józefa Lebiedzkiego, byłego nauczyciela w Kościelcu, powiatu Chrzanów,
o przyznanie mu emerytury;
o petycyi Franciszka Zabierzowskiego, emerytowanego nauczyciela w Toniach, po
wiatu Kraków, o doliczenie mu jednego roku do emerytury;
Pawła Lorcka, emerytowanego nauczyciela z Lutowisk, powiatu Brodzkiego, o pod
wyższenie płacy emerytalnej.

Sprawozdawca poseł Romanowicz czyta :
Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi do L. 561 S. Jana Józefowicza, nauczyciela szkoły 

ludowej etatowej w Długiem, w powiecie Sanockim, o wliczenie czasu służby od 1. Września 
1862. do 14. Grudnia 1866. do emerytury.

Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 448 S. Jana Zasadniego, emer. nauczyciela 
w Krakowie, w sprawie przyznania mu w drodze łaski emerytury.

Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi do L. 731 S. Jana Kowala, emerytowanego nau
czyciela ludowego, w Jaryczowie nowym, powiatu Lwowskiego, o podwyższenie dotychczasowej 
emerytury.

Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi do L. 659 S. Józefa Lebiedzkiego, byłego nau
czyciela w Kościelcu, o przyznanie mu emerytury w drodze łaski.

Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 617 S. Franciszka Zabierzowskiego, nauczy
ciela emerytowanego, o wliczenie mu do emerytury 9Ł/a miesięcy służby i wynagrodzenie za 
udzielaną naukę sadownictwa i ogrodnictwa.

Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi L. 776 S. Pawła Lorcha, emerytowanego nauczy
ciela w Lutowiskach powiatu Brodzkiego. okręgu szkolnego Zloczowskiego do L. 621 p. o pod
wyższenie mu płacy emerytalnej, z następującym wnioskiem komisyi szkolnej w załatwieniu po
wyższych petycyj:
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Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wszystkie te petycye odstępuje się Raazie szkolnej krajowej do załatwienia.
Izba uchwala ten wniosek bez rozprawy.
Po wyczerpaniu porządku dziennego Marszałek zamyka posiedzenie i naznacza następne na 

dzień 29. Grndnia 1885. godzinę 11. przed poindniem.
Marszałek oznajmia, że porządek dzienny tego posiedzenia zostanie pp. posłom rozesłanym.

Koniec posiedzenia o godzinie 2. minut 80 po południu.

M arszałek krajowy :

Dr. Z y b l l t l e w i o r  w. r.

Sekretarze:

Badenl w. r.
Kiengalewicz w. r.



S p i s  p e t y c y j
wniesionych po dzień 21. Grudnia 1885. roku.

701. Mieszkańcy Tartakowa i okolicy, pp. Lenińskiego, w sprawie zniesienia jarmarków w unie 
świąteczne.

702. Matensz Knszlik nauczyciel w Korniczu, pp. Kaczałę, o zapomogę.
703. Franciszek Zaremba, pp. Buchwalda, o zapomogę na utrzymanie sierót zostających na jego 

opiece,
704 Mieszkańcy wsi Takncza powiatu koło myj skiego, pp. Romańczuka, o ochronę od dzikich 

zwierząt.
705. Tomasz Krzyś nauczyciel kierujący w Czudcn, pp. Łubieńskiego, o zapomogę.
706. Marcin Gnżkowski, pp. Kozłowskiego, o subwencyę na kształcenie swego głuchoniemego 

syna w szkole sztnk pięknych w Krakowie.
707. Rada szkolna miejscowa w Bielanach, pp. Romanowicza, o podwyższenie płacy tamtej

szemu nauczycielowi.
708. Franciszka Ostrowska wdowa, pp. Smolkę, o zapomogę na wychowanie dzieci.
709. Aleksander Gadziński, właściciel kopalni nafty w Bitkowie, pp. Mandyczewskiego, o sub

wencyę lub pożyczkę na rozszerzenie exploatacyi.
710. Gmina miasteczka Grodziska, pp. Łazarskiego, w sprawie zredukowania jarmarków z 10 na 

6 rocznie.
711. Ksiądz Michał Momot administrator kościoła w Tyńcu. pp. Lasockiego, o subwencyę na 

restauracyę kościoła Tynieckiego.
712. Gmina Żegiestów, pp. Zborowskiego, o zapomogę na budowę szkoły.
713. Józef Fruhling, uczeń szkoły przemysłowo chemicznej w Miluzie, pp. Goldmana, o stypendyum.
714. Mieszkańcy przysiółka Ruszyr powiatu kołomyjskiego, pp. Romańczuka, o ochronę od 

dzikich zwierząt.
715. Mieszkańcy włości Berezów wyżny, pp. Romańczuka, w tej samej sprawie.
716. Wydział powiatowy w Krakowie, pp. Bobrzyńskiego, w sprawie wprowadzenia w życie 

sądów pokoju.
717. Amalia Szelestakówna, nauczycielka w Wożnikach, pp. Abrahamowicza, o zapomogę.
718. Wydział powiatowy w Zbarażu, pp. Siczyńskiego, w sprawie zastępstwa chorych nauczycieli.
719. Lubina Mieczkowska, wdowa po literacie, pp. Małeckiego, o zapomogę.
720. Antoni Klebowicz, nauczyciel kierujący w Mizuniu, pp. Męcińskiego, o zapomogę lub za

liczkę na płacę.
721. Seweryn br. Brunicki, pp. Męcińskiego, w sprawie opłat rządowych za połączeni,) tele

foniczne.
722. Anna Bernadzikmwiczowa, wdowa po nauczycielu, pp. ks. Kopycińskiego, o podwyższenie 

pensyi wdowiej.
723. Michał Handiak, nauczyciel w Pustomytach, pp. OcLrymowicza, o zapomogę.
724. Barbara Linkowska, dyrektorka teatru prowincyonalnego, pp. Kaprego, o subwencyę.
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725. Bolesław Smagłowski, pp. Jankę, o subwencyę na wyd«wuicłwo pracy pod tytułem: przy
czyny npadkn narodów*'.

726. Wydział Bursy św. Mikołaja w Stanisławowie pp. Antoniewicza, o subwencyę.
727. Stanisław Kominkowski, nauczyciel w Nowym Targu, pp. Pławickiego, o zapomogę lub za

liczkę na płacę.
728. Nauczyciele szkoły w Nowym Targu, pp. Pławickiego, o dodatek drożyżniany.
729 Przemysłowcy i kupcy miasta Tarnowa, pp. Zawadzkiego, w sprawie rewizyi przywilejów 

Banku austro-węgierskiego.
730. Józef Głuc nauczyciel w Olchowy, pp. Pławickiego. o zapomogę,
731. Zwierzchność gminy Ostrowa, pp. Jankę, w sprawę regulacyi górnego Dniestru.
732. Wydział Towarzystwa Bratniej pomocy uczniów szkoły politechnicznej we Lwowie, pp.

Komanowicza, o zapomogę na wycieczki naukowe.
733. Józef Boberski, nauczyciel w Izdebkach, pp. Bobczyńskiego, o wliczenie mu do emerytury

wszystkich lat służby.
734. Gmina Chłopówka, pp. Siczyńskiego, o zapomogę.
735. Ta sama gmina, o opust podatków z powodu klęski gradobicia.

Z  D ru k a rn i Ludow ej we Lw ow ie


